

វិបត្តិ ?

បន្តគ និង បំពុល ឋានៈជីវិត គួរអោយអាណោចអាធម្ម ហើយ ជាញឹកញយ មានវិបត្តិភ័យ ក្នុង អាស្រ័យការទាក់ទង រវាង បុគ្គលនឹងបុគ្គល, ភេទនឹងភេទ, វណ្ណៈនឹងវណ្ណៈ និង ប្រជា ពលរដ្ឋនិងប្រជាពលរដ្ឋ។ ភាពមោហ៍បាំង ក្នុងអត្តចិត្ត និង ទៅលើអ្នកដទៃ វាទៅជា បាតុភូត រាល់ថ្ងៃ សំរាប់ ការរស់នៅ ដែលវាអាចនាំអោយ ភាព អមនុស្សធម៌ និង អនាម្យធម៌ ផុស ចេញ គ្រប់ពេលវេលា ពីក្នុងចិត្តគំនិត នៃ នរអារ្យៈ (humain civilisé)។ ការផុសចេញ នៃ គុណវិបត្តិនេះ វានាំលុប នូវ គុណ សម្បត្តិ នៃ នរអារ្យៈ ដូចយ៉ាង ករុណា, ភាគរភាព, ការញាភាព (pardon) នៃ សាសនា និង ករុណាចិត្ត នៃ អ្នកមនុស្សនិយម។

អភិវឌ្ឍន៍សព្វថ្ងៃ ដែលសន្យាថា ផ្តល់នូវ សុភមង្គល ក្នុង សុខុមាលភាព បែរជា បំផុះ នូវ ទុក្ខភាព (mal-être) ក្នុង សុខុមាលភាព នៃ សម្ភារៈ ព្រោះ វាមិនអាចមាន ការរស់នៅ ក្នុង សេចក្តីរីករាយ (bien-vivre) បាននោះឡើយ។ ទ្រទិច បង្ហាញ (indicateur) នូវ ឋានៈនៃការអប់រំ និង លក្ខខណ្ឌ នៃអ នាម័យ វាមិនបានដឹងថា សញ្ញាប័ត្រ និង ការឈប់ធ្វើការ ដោយមានជម្ងឺ វាអាច សមិតនឹង ទុក្ខភាព និង ជម្ងឺធ្លាក់ទឹក ចិត្ត បានយ៉ាងងាយ។ ដូច្នេះ សុខុមាលភាព និង ទុក្ខភាព គេ មិនអាចគននា នៅត្រឹមតែ ឋានៈ នៃ ភោគសម្បត្តិ តិចច្រើន នោះឡើយ ព្រោះ មហាសេដ្ឋី អាចជាជន ទុក្ខភាព រីឯ កសិករ វិញ អាចជាជន មាន សុភមង្គល ក្នុង សុខាមាលភាព ព្រោះថា សុភមង្គល វាជា អត្តតម្លៃ របស់ បុគ្គលម្នាក់ៗ គឺថា រៀងៗខ្លួន

វិបត្តិ ?

មាន ការយល់ ខុសៗគ្នា អំពី ការចាំបាច់ សំរាប់ សុភមង្គល។ ការរស់នៅក្នុងសេចក្តីរីករាយ គឺតែម្តែទៅលើ គុណភាព ជាង បរិមាណ (ចំនួន), មនុស្សមានកិត្តិយស មានតម្លៃជាង មនុស្ស មានភាពសម្បូណ៌, សេចក្តីត្រូវការ នៃ ស្វ័យភាព និង សេចក្តី ត្រូវការ នៃ សហគម ត្រូវ រាប់រងគ្នា ជា ចាំបាច់, ពាក្យកាព្យ ឃ្លោង នៃ ជីវិត ត្រូវទុកជា ពាក្យទីមួយ នៃ សេចក្តីស្នេហា, ព្រោះ ថា វិសិដ្ឋភាព ទាំងឡាយ នេះ វាជា បរមត្ថ (vérité suprême) នៃ មនុស្សលោក។

លើសអំពី អភិវឌ្ឍន៍ ត្រូវចាំបាច់ មាន នយោបាយ នៃ មនុស្ស ជាតិ ជា មូលដ្ឋាន នៃ ការដឹកនាំមនុស្ស។ សន្តិភាព តម្រូវតាម ការចង់បាន នៃ អំណាច នាំបំផុះ នូវ អយុត្តិធម៌ និង អំណាច ផ្តាច់ការ។ ការដឹកនាំមនុស្ស គឺ ការរកដំណោះស្រាយ នៃ បញ្ហា មនុស្សអាត្មា និង មនុស្សសង្គម ដូច្នោះ ត្រូវដាំស្តុំ សន្តិភាព ទៅលើ នៅក្នុងសង្គម តែជា សន្តិភាព តម្រូវតាមឧត្តមគតិ នៃ លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ ដែលវាអាច បង្កើតបានច្រើនឡើង នូវ អ្វីជាបររ តួយ៉ាង៖ ប្រពៃណី នៃ មនុស្សនិយម, គំនិតវិះគន់ និង គំនិតស្វ័យទិតៀន, គោលការណ៍ នៃ លទ្ធិប្រជាធិបតេយ្យ និង សិទ្ធិមនុស្ស។ សន្តិភាព សំរាប់ ប្រជាពលរដ្ឋ ត្រូវមានមុខងារ ប្រឆាំងនឹង អនុភាព អវិជ្ជមាន គ្រប់បែបយ៉ាង មានកើត ឡើង នៅក្នុងសង្គម ដោយ បង្កើន អនុភាព វិជ្ជមាន។ បញ្ហា ជម្រៅ របស់សង្គម គឺ ការបង្កើន នៃ មេដំបែ សំរាប់ បំផ្លាញ ខ្លួនឯង ដែលគេឲ្យឈ្មោះថា អកុសល នៃ អរិយធម៌ថ្មី (nouveau

វិបត្តិ ?

រវាង អ្នកក្រនិងអ្នកមាន នៅក្នុង ស្មារតី នៃ សមភាព នៃ ភ័ព្វ របស់មនុស្សម្នាក់ៗ។ ដូច្នោះ រដ្ឋ មាន បេសកកម្ម ជា កាតព្វកិច្ច ក្នុង ក្របខណ្ឌ នៃនយោបាយ នៃ មនុស្សជាតិ ប្រដុះប្រដា ដល់ អ្នកក្រ គ្រប់មធ្យោបាយ ដើម្បីឲ្យ អ្នកក្រ អាច មាន លទ្ធភាព ចូលទៅ ទីកន្លែងទុរគម^៣ ទាំងពួង ស្មើភាពនឹងអស់គេ សំរាប់ កសាងជីវិត របស់ខ្លួន។

លើសអំពី បញ្ហា នៃ មាតិកា នៃ វាសនាជីវិត បើយើង ត្រឡប់ទៅ ក្នុង អតីតកាល យើងមើលឃើញថា ការផ្សះផ្សាដ៏អស្ចារ្យ នៃ បុព្វបុរស នៃ មនុស្សលោក ធ្វើអោយផុសចេញ នូវ វប្បធម៌ នៃ មនុស្សជាតិ ដូចយ៉ាង ការបង្កើត នៃ ភាសា, សហគមតូចៗ, នគរ និង មហានគរ មានរដ្ឋ, កសិកម្ម, ទីក្រុង, សាសនា, វិចិត្រសិល្បៈ, វិមានស្តីមន្ត្រី, សង្គ្រាម, ទាសករ, អត្ថប្បតិ, អភិសុន្យ^៤, ការកញ្ជាត ដ៏សំបើម ឆ្លុះ ពុទ្ធខ្មាយ និង ក្រោធពិរោធ នៃ ប្រវត្តិសាស្ត្រ, ការលូតលាស់ នៃបច្ចេកទេស នៃពាណិជ្ជវិស័យ, ក្រុមហ៊ុននៃសុទ្រ ច្បាំងដណ្តើម ដែនសមុទ្រ, សង្គ្រាមពិភពលោក, អំពើ សម្លាប់ប្រជាករ និង លោកុបនិយកម្ម សព្វថ្ងៃ។ បើយើងរំពឹងថា ដំណាក់កាលនីមួយៗ នៃ ការវិវត្តិ នៃ មនុស្សជាតិ វាមាន សភាព ជាសត្វចៀម ធ្វើតាម តែគេបង្កាប់ ក្នុង ការិយកម្ម ដដែលៗ នៅក្នុង វដ្តសង្សារ, បើទុកជា មិនបំភ្លេច

^៣ ទីកន្លែងទុរគម ; lieu d'accès difficile.
^៤ អភិសុន្យ ; anéantissement.

វិបត្តិ ?

ថា កូនក្មេង មុននឹងទៅជា មនុស្សពេញវ័យ នៅក្រោម ឱវាទ មាតាបិតា វា មាន ចំណង់ ពុះខ្មោលក្នុងចិត្ត នៃ ការផ្សងព្រេង ដែលជា ចំណង់ ហួសពី អ្វី ដែល អាចមើលឃើញ និង អាចគិត ស្មានបាន ដូចយ៉ាង មហាបុព្វបុរសធំៗ ក្នុងសកលលោក បាន ធ្វើអោយការផ្សងព្រេងរបស់ខ្លួន អាច ប្តូរ ចរន្ត នៃប្រវត្តិសាស្ត្រ ហើយ នាំ មនុស្សជាតិ ដើរតាម ចំណង់ចិត្តអស្ចារ្យនោះ។ យើង អាច ចោទជាសំនួរថា តើ ការផ្សងព្រេង នៃអនាគត វា អន់ ជាង ពីអតីតកាល ? តែបើយើង យក ដំណើរ អស្ចារ្យ នៃ មនុស្ស ជាតិ ក្នុងដំណាក់កាលនីមួយៗ មកគិត គឺ យើង ច្បាស់ជាឆ្លើយ ដាច់ខាតថា ការផ្សងព្រេង នៃអនាគត គឺច្បាស់ជា មាន ភាព សំបើមដូចគ្នានឹង អតីតកាល។ តែ អ្វីដែលយើងមិនទាន់ដឹង វា នាំចោទជាសំនួរថា តើ ការផ្សងព្រេងដ៏អស្ចារ្យ នៃអនាគត របស់មនុស្សជាតិ វានាំមក នូវ អ្វីអស្ចារ្យ ជាថ្មី តាមទស្សនៈ លទ្ធភាព នៃ ចំណេះចេះដឹង, បច្ចេកទេស, ការទំនាក់ទំនង នៃ នរវិទ្យាលោកធាតុវិទ្យា⁵, ធម្មជាតិ នៃ មនុស្សជាតិ។ តើ ការ ផ្សងព្រេងដ៏អស្ចារ្យ ជាថ្មី វា ជា ដំណោះស្រាយ នៃវិបត្តិសង្គម បច្ចុប្បន្ន ឬ វាគ្រាន់តែជាថ្នាំសំរាប់បន្ថយការឈឺចាប់ របស់អ្នក មានជម្ងឺ ទូរាទូរន្ត ឬ មហារីក តែប៉ុណ្ណោះ ?

នៅត្រង់ចំណុចនេះឯង ខ្មែរ អ្នកសុទ្ធិដ្ឋិនិយម តាំងពីបុរាណ កាលមក មានជំនឿថា ការផ្សងព្រេងដ៏អស្ចារ្យ នៅសម័យ

⁵ ការទំនាក់ទំនង នៃនរវិទ្យាលោកធាតុវិទ្យា ; relation anthropocosmique.

វិបត្តិ ?

មហានគរខ្មែរ វានឹងមានកើតឡើងជាថ្មី សំរាប់ដោះស្រាយ វិបត្តិជាតិខ្មែរសព្វថ្ងៃ ដែលជាគំនិត នាំបង្កើតបាន នូវ ប្រជា ជំនឿមួយ គឺ ការយាងមកដល់ស្រុកខ្មែរ នៃ ព្រះបាទ ធម្មិក ពី ទេវលោក មកជួយរំដោះប្រជាពលរដ្ឋ។ អបិយជំនឿនេះ វាអាច ជា ដំណោះស្រាយ និង ជា វិបត្តិផង។ ចំណុច នៃ ដំណោះស្រាយ គឺ សេចក្តីសង្ឃឹម ចិញ្ចឹមនៅក្នុងចិត្តជានិច្ច ថា វិបត្តិខ្មែរ នឹង មាន អ្នកសង្គ្រោះជាតិ មានបារមី អាចនឹងដោះស្រាយបាន។ តែ វា ក៏ជា អត្តវិបត្តិ បន្ថែមលើវិបត្តិ ព្រោះ វាជា សេចក្តីសង្ឃឹម អកម្ម ដេករង់ចាំតែប៉ុណ្ណោះ។ ចំណែក ការយក សម័យមហា នគរ មកធ្វើជាយោគ សំរាប់ធ្វើជាគោលចំណង់ នៃការតស៊ូរ ជាតិ វាជា ការអំពាវនាវ ឃ្លាតឆ្ងាយពី ចិត្តគំនិតខ្មែរ សព្វថ្ងៃ ច្រើនណាស់ ហើយជា និមិត្តរូប អរូបិយ ផង សំរាប់ យុវជន ដែល មិនសូវយកចិត្តទុកដាក់ អំពី ប្រវត្តិសាស្ត្រជាតិខ្លួនឯង។

ដូច្នេះ ការកំណែទម្រង់ នូវ ចិត្តគំនិត វាជា អាទិភាព ចាំបាច់ សំ រាប់ដោះស្រាយ វិបត្តិខ្មែរ ព្រោះវាជាផ្លូវ នាំមក នូវ ចំណង រវាង ខ្មែរនឹងខ្មែរ ក្នុង ស្មារតី សាមគ្គីជាតិ និង សតិសម្បជញ្ញៈ នាំ បង្កើត សម្បទា (aptitude) ដើម្បី យល់ដឹង និង ក្តាប់បាន នូវ បញ្ហា ទាំងអស់ ដែល ជា សេចក្តីត្រូវការ របស់ គំនិត នៃ ការ កំណែទម្រង់។